SCIENTIFIC AND TECHNOLOGICAL COOPERATION

Agreement between the UNITED STATES OF AMERICA and OMAN

Signed at Davos, Switzerland January 22, 2016

with

Annexes



NOTE BY THE DEPARTMENT OF STATE

Pursuant to Public Law 89—497, approved July 8, 1966 (80 Stat. 271; 1 U.S.C. 113)—

"...the Treaties and Other International Acts Series issued under the authority of the Secretary of State shall be competent evidence... of the treaties, international agreements other than treaties, and proclamations by the President of such treaties and international agreements other than treaties, as the case may be, therein contained, in all the courts of law and equity and of maritime jurisdiction, and in all the tribunals and public offices of the United States, and of the several States, without any further proof or authentication thereof."

OMAN

Scientific and Technological Cooperation

Agreement signed at Davos, Switzerland January 22, 2016; Entered into force March 31, 2016. With annexes.

AGREEMENT BETWEEN THE GOVERNMENT OF THE UNITED STATES OF AMERICA AND THE GOVERNMENT OF THE SULTANATE OF OMAN ON SCIENCE AND TECHNOLOGY COOPERATION

The Government of the United States of America and the Government of the Sultanate of Oman, hereinafter referred to as the "Parties."

Realizing that international cooperation in science and technology will strengthen the bonds of friendship and understanding between their peoples and will advance the state of science and technology of both countries, as well as mankind;

Intending to strengthen their economic cooperation through specific and advanced technology applications;

Recognizing the value of open data for scientific and technological cooperation and evidence-based decision-making;

Committing to make every effort to create inclusive scientific communities that include broad participation; and

Wishing to establish dynamic and effective international cooperation between scientific organizations and individual scientists in the two countries;

Have agreed as follows:

ARTICLE I

Under this Agreement and subject to the laws and regulations of both countries, the two Parties intend to strengthen scientific and technological capabilities of the Parties, broaden and expand relations between the extensive scientific and technological communities of both countries, promote scientific and technological cooperation in areas of mutual benefit for peaceful purposes, and provide opportunities to exchange ideas, information, skills, and techniques.

ARTICLE II

The cooperation between the Parties in the fields of science and technology can be conducted through:

- 1. exchanges of scientific and technical information,
- 2. mutual visits of scientists and technical experts,
- 3. the convening of joint seminars and meetings, the training of scientists and technical experts, and the conduct of joint research projects,
- 4. educational exchanges related to science and technology, such as the Fulbright Program and International Leadership Visitor Program.
- 5. preparing executive and cooperative programs for this Agreement, and other forms of scientific and technological cooperation as may be mutually agreed upon.

ARTICLE III

Priority will be given to collaborations which can advance common goals in the fields of technological and scientific research and support partnerships between public and private research institutions in all aspects of science, engineering, and technology.

ARTICLE IV

- 1. The Parties shall encourage the development of direct contacts and instruments of cooperation in the fields of technological and scientific research between government agencies, universities, research centers, institutions, private sector companies and other entities of the two countries.
- 2. This Agreement is without prejudice to other agreements and arrangements between the Parties.

ARTICLE V

Cooperative activities under this Agreement shall be conducted in accordance with the laws, regulations, and procedures in both countries and shall be subject to the availability of resources and personnel. This Agreement does not constitute any obligation of funds by either Party.

ARTICLE VI

Scientists, technical experts, government agencies and institutions of other countries or international organizations may, in appropriate cases, be invited by agreement of the Parties to participate at their own expense, unless otherwise agreed, in projects and programs being carried out under this Agreement.

ARTICLE VII

- 1. The Parties agree to consult periodically, at the agreement of the parties, concerning the implementation of this Agreement and the development of their cooperation in science and technology.
- 2. The Executive Agent for the United States shall be the Department of State; and for the Sultanate of Oman, the Ministry of Foreign Affairs. The Executive Agents shall conduct administrative affairs and, as appropriate, provide oversight, guidance, and coordination of all activities under this Agreement.
- 3. The Executive Agents may hold consultations on science and technology policy and otherwise work to increase mutual understanding, identify and recommend areas of common interest, propose ways to enhance engagement, and periodically review cooperative activities.

ARTICLE VIII

- Scientific and technological information of a non-proprietary nature
 resulting from cooperative activities under this Agreement, may be made
 available, unless otherwise agreed, to the world scientific community
 through customary channels and in accordance with normal procedures of
 the participating agencies and entities.
- 2. Without prejudice to laws, regulations, and procedures of the Party on whose territory the cooperative activities are taking place, Annexes I and II, which are attached to and constitute integral parts of this Agreement, shall govern the following:
 - a) Annex I governs the treatment of intellectual property created or furnished in the course of cooperative activities under this Agreement, which shall apply to all activities conducted under the auspices of this Agreement unless agreed otherwise by the Parties or their designees in writing.

b) Annex II governs the treatment of security arrangements for sensitive information or equipment and unclassified export-controlled information or equipment transferred under this Agreement, which shall apply to all activities conducted under the auspices of this Agreement unless agreed otherwise by the Parties or their designees in writing.

ARTICLE IX

- 1. Each Party shall facilitate, in accordance with its laws and regulations, entry into and exit from its territory of appropriate personnel and equipment of the other Party, engaged in or used in projects and programs under this Agreement.
- 2. Each Party shall facilitate, in accordance with its laws and regulations, prompt and efficient access of persons of the other Party, participating in cooperative activities under this Agreement, to its relevant geographic areas, institutions, data, materials, and individual scientists, specialists and researchers as needed to carry out those activities.
- 3. Commodities acquired or imported into Oman as a result of collaboration under this Agreement shall be exempt from taxation, including value-added taxes (VAT) and customs duties. Commodities include any material, article, supply, goods, or equipment.

ARTICLE X

With written mutual consent, the Parties may amend this Agreement in the form of separate protocols.

ARTICLE XI

Except as provided in Section II.D. of Annex I, in the event that differences
arise between the Parties with regard to the interpretation or application of
the provisions of the Agreement, the parties shall resolve them by means of
negotiations and consultations.

ARTICLE XII

- 1. This Agreement shall enter into force on the date of the later note in an exchange of notes between the Parties indicating that each Party has completed its internal procedures for entry into force, and shall remain in force for a period of ten (10) years. It may be extended for further identical periods by written agreement of the Parties.
- 2. This Agreement may be terminated at any time by either Party upon six (6) months written notice through diplomatic channels to the other Party. Termination of this Agreement shall not affect the implementation of any cooperative activity carried out under this Agreement and not completed upon termination of this Agreement.

IN WITNESS WHEREOF, the undersigned, being duly authorized by their respective Governments, have signed this Agreement.

DONE at <u>Davos Switzerland</u> in duplicate, this <u>22nd</u> day of <u>January</u>, <u>2016</u>, in the English and Arabic languages, each text being equally authentic.

FOR THE GOVERNMENT OF THE UNITED STATES OF AMERICA:

FOR THE GOVERNMENT OF THE SULTANATE OF OMAN:

ANNEX I INTELLECTUAL PROPERTY

I. GENERAL OBLIGATION

The Parties shall ensure adequate and effective protection of intellectual property created of furnished under this Agreement and relevant implementing arrangements. Rights to intellectual property shall be allocated as provided in this Annex.

II. SCOPE

- A) This Annex is applicable to all cooperative activities undertaken pursuant to this Agreement, except as otherwise specifically agreed by the Parties or their designees.
- B) For purposes of this Agreement, "intellectual property" shall mean the subject matter listed in Article 2 of the Convention Establishing the World Intellectual Property Organization, done at Stockholm, July 14, 1967, and may include other subject matter as agreed to by the Parties.
- C) Each Party shall ensure, through contracts or other legal means with its own participants, if necessary, that the other Party can obtain the rights to intellectual property allocated in accordance with this Annex. This Annex does not otherwise alter or prejudice the allocation between a Party and its nationals, which shall be determined by the Party's laws and practices.
- D) Disputes concerning intellectual property arising under this Agreement shall be resolved through discussions between the concerned participating institutions or, if necessary, the Parties or their designees. Upon mutual agreement of the Parties, a dispute shall be submitted to an arbitral tribunal for binding arbitration in accordance with the applicable rules of international law. Unless the Parties or their designees agree otherwise in writing, the arbitration rules of UNCITRAL shall govern.
- E) Termination or expiration of this Agreement shall not affect rights or obligations under this Annex.

III. ALLOCATION OF RIGHTS

A) Each Party shall be entitled to a non-exclusive, irrevocable, royalty-free license in all countries to translate, reproduce, and publicly distribute scientific and technical journal articles, monographs, reports, and books directly arising from cooperation under this Agreement. All publicly distributed copies of a copyrighted work prepared

under this provision shall indicate the names of the authors of the work, unless an author explicitly declines to be named.

- B) Rights to all forms of intellectual property, other than those rights described in paragraph IIIA above, shall be allocated as follows:
 - (1) Visiting researchers shall receive rights, awards, bonuses and royalties in accordance with the policies of the host institution and national applicable laws.

(2)

- (a) Any intellectual property created by persons employed or sponsored by one Party under cooperative activities other than those covered by paragraph III (B) (1) shall be owned by that Party. Intellectual property created by persons employed or sponsored by both Parties shall be jointly owned by the Parties. In addition, each creator shall be entitled to awards, bonuses and royalties in accordance with the policies of the institution employing or sponsoring that person.
- (b) Unless otherwise agreed in an implementing or other arrangement, each Party shall have within its territory a right to exploit or license intellectual property created in the course of the cooperative activities.
- (c) The rights of a Party outside its territory shall be determined by mutual agreement considering the relative contributions of the Parties and their participants to the cooperative activities, the degree of commitment in obtaining legal protection and licensing of the intellectual property and such other factors deemed appropriate.
- (d) Notwithstanding paragraphs III.B (2) (a) and (b) above, if either Party believes that a particular project is likely to lead to or has led to the creation of intellectual property not protected by the laws of the other Party, the Parties shall immediately hold discussions to determine the allocation of rights to the intellectual property. If an agreement cannot be reached within three months of the date of the initiation of the discussions, cooperation on the project in question shall be terminated at the request of either Party. Creators of intellectual property shall nonetheless be entitled to awards, bonuses and royalties as provided in paragraph III.B (2) (a).
- (e) For each invention made under any cooperative activity, the Party employing or sponsoring the inventor(s) shall disclose the invention promptly to the other Party together with any documentation and information necessary to enable the other Party to establish the rights to which it may be entitled. Either Party may ask the other Party in writing to delay publication or public disclosure of such documentation or information for the purpose of protecting its rights in the invention. Unless otherwise agreed in writing, the delay shall not exceed a period of six

months from the date of disclosure by the inventing Party to the other Party.

IV. BUSINESS CONFIDENTIAL INFORMATION

In the event that information identified in a timely fashion as business-confidential is furnished or created under this Agreement, each Party and its participants shall protect such information in accordance with applicable laws, regulations, and administrative practices. Information may be identified as "business-confidential" if a person having the information may derive an economic benefit from it or may obtain a competitive advantage over those who do not have it, and the information is not generally known or publicly available from other sources, and the owner has not previously made the information available without imposing in a timely manner an obligation to keep it confidential.

ANNEX II SECURITY OBLIGATIONS

I. PROTECTION OF SENSITIVE TECHNOLOGY

Both Parties agree that no information or equipment requiring protection in the interest of national defense or foreign relations and classified in accordance with its applicable national laws and regulations shall be provided under this Agreement. In the event that information or equipment which is known or believed to require such protection is identified by a Party in the course of cooperative activities pursuant to this Agreement, it shall be brought immediately to the attention of the appropriate officials of the other Party, and the Parties shall consult to identify appropriate security measures to be agreed upon by the Parties in writing and applied to this information and equipment.

II. TECHNOLOGY TRANSFER

The transfer of unclassified export-controlled information or equipment between the Parties shall be in accordance with the relevant laws and regulations of the transferring Party, including the export control laws of the transferring Party. If either Party deems it necessary, detailed provisions for the prevention of unauthorized transfer of retransfer of such information or equipment shall be incorporated into the contracts or implementing arrangements. Export controlled information and equipment shall be marked to identify it as export controlled and identify the restrictions on further use or transfer.

اتفاقية بين حكومة سلطنة عمان وحكومة الولايات المتحدة الأمريكية حول التعاون في مجال العلوم والتكنولوجيا

إن حكومة سلطنة عمان وحكومة الولايات المتحدة الأمريكية، ويشار اليهما فيما بعد بـ"الطرفين"،

إدراكا منهما أن من شأن التعاون الدولي في مجال العلوم والتكنولوجيا أن يعزز أواصر الصداقة والتفاهم بين شعبيهما، ويطور حالة العلوم والتكنولوجيا في البلدين وفي البشرية جمعاء،

وإذ يهدفان إلى تعزيز التعاون الاقتصادي بينهما من خلال تطبيقات تكنولوجية محددة ومتقدمة،

وإدراكا منهما بأهمية المعلومات المفتوحة للتعاون العلمي والتكنولوجي وعملية صنع القرار المبني على الدليل،

وإذ يلتزمان ببذل كل جهد ممكن لإنشاء مجتمعات علمية شاملة تتضمن مشاركة واسعة،

ورغبة منهما في تطوير التعاون الدولي الديناميكي والفعال بين المنظمات العلمية والعلماء في البلدين،

قد اتفقتا على ما يأتى:

المادة (1)

بموجب هذه الاتفاقية ومع مراعاة القوانين واللوائح المعمول بها في البلدين، ينوي الطرفان تعزيز القدرات العلمية والتكنولوجية لديهما وتوسيع وتنمية العلاقات بين الأوساط العلمية والتكنولوجية الشاملة في البلدين، ودعم التعاون العلمي والتكنولوجي في المجالات ذات المنفعة المتبادلة لأغراض سلمية وتوفير فرص تبادل الأفكار والمعلومات والمهارات والتقنيات.

المادة (2)

يكون تعزيز التعاون بين الطرفين في مجالات العلوم والتكنولوجيا من خلال ما يأتى:

1. تبادل المعلومات العلمية والتقنية.

2. الزيارات المتبادلة للعلماء والخبراء التقنيين.

- 3. عقد الندوات والاجتماعات المشتركة، وتدريب العلماء والخبراء التقنيين، وإجراء المشاريع البحثية المشتركة.
- 4. التبادل التعليمي المتعلق بالعلوم والتكنولوجيا مثل برنامج فولبرايت وبرنامج الزائر الدولي القيادي.
- 5. إعداد برامج تنفيذية وتعاونية لهذه الاتفاقية وغيرها من أشكال التعاون العلمي والتكنولوجي التي يمكن أن يتفق عليها الطرفان.

المادة (3)

تُعطى الأولوية للتعاون الذي يمكن أن يخدم الأهداف المشتركة في مجالات البحث العلمي والتكنولوجي ويدعم الشراكة بين المؤسسات

البحثية في القطاعين العام والخاص في كافة جوانب العلوم والهندسة والتكنولوجيا.

المادة (4)

- 1. يعمل الطرفان على تشجيع تطوير الاتصالات المباشرة وأدوات التعاون في مجالات البحث العلمي والتكنولوجي بين الجهات الحكومية والجامعات ومراكز البحوث والمعاهد وشركات القطاع الخاص وغيرها من الجهات في البلدين.
- 2. لا تخل هذه الاتفاقية بغيرها من الاتفاقيات والترتيبات المبرمة بين الطرفين.

المادة (5)

يتم تنفيذ أنشطة التعاون التي تنص عليها هذه الاتفاقية وفقا للقوانين واللوائح والإجراءات المعمول بها في البلدين، وتخضع لتوفر الموارد والأفراد. ولا تشكل هذه الاتفاقية أي التزامات مالية من قبل أي من الطرفين.

المادة (6)

يجوز في الحالات المناسبة، وبموافقة الطرفين، توجيه الدعوة للعلماء والخبراء التقنيين والجهات الحكومية والمؤسسات من دول أخرى أو منظمات دولية للمشاركة، على نفقتهم الخاصة في المشاريع والبرامج التي يجري تنفيذها بموجب هذه الاتفاقية، ما لم يتم الاتفاق على غير ذلك.

المادة (7)

- 1 يتفق الطرفان على إجراء مشاورات دورية بالاتفاق بينهما بشأن تنفيذ هذه الاتفاقية وتطوير التعاون فيما بينهما في مجال العلوم والتكنولوجيا.
- 2. تكون وزارة الخارجية العمانية الوكيل التنفيذي الممثل لسلطنة عمان في هذه الاتفاقية، وتكون وزارة الخارجية الأمريكية الوكيل التنفيذي الممثل للولايات المتحدة الأمريكية، ويتولى الوكيلان التنفيذيان إجراء الشؤون الإدارية، والإشراف والتوجيه وتنسيق كافة الأنشطة التي تتم بموجب هذه الاتفاقية عند الاقتضاء.
- 3. يجوز للوكيلين التنفيذيين إجراء المشاورات حول سياسة العلوم والتكنولوجيا، والعمل من أجل تعزيز التفاهم المتبادل وتحديد مجالات المصلحة المشتركة والتوصية بها واقتراح سبل تعزيز التواصل في هذا الشأن واستعراض أنشطة التعاون بشكل دوري.

المادة (8)

- بجوز توفير المعلومات العلمية والتكنولوجية غير مسجلة الملكية الفكرية والناشئة عن أنشطة التعاون التي تجرى بموجب هذه الاتفاقية للأوساط العلمية العالمية ما لم يتم الاتفاق على غير ذلك من خلال القنوات المعتادة، ووفقا للإجراءات العادية المتبعة لدى الجهات والوكالات المشاركة.
- 2. دون الإخلال بالقوانين واللوائح والإجراءات المعمول بها لدى الطرف الذي تجرى في إقليمه أنشطة التعاون، يحكم الملحق (١) والملحق (١) المرفقان اللذان يشكلان جزءاً لا يتجزأ من هذه الاتفاقية، ما يأتى:

- ا) الملحق (۱) يحكم التعامل مع الملكية الفكرية التي تنشأ أو التي تُقدم في إطار أنشطة التعاون التي تتم بموجب هذه وتنطبق هذه المعاملة على كافة الأنشطة التي تتم بموجب هذه الاتفاقية، ما لم يتم الاتفاق على غير ذلك كتابيا بين الطرفين أو مفوضيهم.
- ب) الملحق (١١) يحكم التعامل مع الترتيبات الأمنية الخاصة بالمعلومات أو المعدات الحساسة والمعلومات أو المعدات غير المصنفة الخاضعة للرقابة على الصادرات والتي يتم نقلها بموجب هذه الاتفاقية، والتي تنطبق على كل الانشطة التي يتم تنفيذها تحت رعاية هذه الاتفاقية، ما لم يتم الاتفاق على غير ذلك كتابيا بين الطرفين أو مفوضيهم.

المادة (9)

- 1. يسهل كل من الطرفين الدخول للموظفين المعنيين للطرف الآخر العاملين في مشاريع وبرامج بموجب هذه الاتفاقية والأجهزة المستخدمة فيها إلى إقليمه والخروج منه وفقا للقوانين واللوائح المعمول بها لدى كل منهما.
- 2. يسهل كل من الطرفين الوصول الفوري والكفء لأفراد الطرف الآخر المشاركين في أنشطة التعاون بموجب هذه الاتفاقية إلى مناطقه الجغرافية ومؤسساته وبياناته ومواده وعلمائه والمتخصصين والباحثين لديه من ذوي الصلة لتنفيذ هذه الأنشطة حسب الحاجة.
- 3. تُعفى السلع التي يتم الحصول عليها أو استير ادها إلى سلطنة عمان نتيجة للتعاون بموجب هذه الاتفاقية من الضرائب بما فيها ضريبة

القيمة المضافة والرسوم الجمركية، وتشتمل هذه السلع على أي مواد أو أدوات أو إمدادات أو بضائع أو معدات.

المادة (10)

يجوز للطرفين تعديل هذه الاتفاقية في شكل بروتوكولات منفصلة، وذلك بموافقة كتابية بينهما.

المادة (11)

1. باستثناء ما ورد في الفقرة 2-د من الملحق (١)، في حالة نشوء خلافات بين الطرفين حول تفسير أحكام هذه الاتفاقية أو تطبيقها، يعمل الطرفان على تسوية تلك الخلافات عن طريق المفاوضات والمشاورات.

المادة (12)

- 1 تدخل هذه الاتفاقية حيز التنفيذ في تاريخ المذكرة الأخيرة في تبادل المذكرات بين الطرفين بما يدل على أن الطرفين قد أكملا كافة الإجراءات الداخلية اللازمة لدخول الاتفاقية حيز التنفيذ، وتظل الاتفاقية سارية لمدة عشر (10) سنوات. ويجوز تمديدها لمدد مماثلة بموافقة كتابية بين الطرفين.
- 2 يجوز لأي من الطرفين إنهاء هذه الاتفاقية في أي وقت بإرسال إخطار كتابي بذلك إلى الطرف الآخر قبل تاريخ الإنهاء بستة (6) أشهر عن طريق القنوات الدبلوماسية، ولا يؤثر إنهاء الاتفاقية على تنفيذ أي أنشطة تعاونية جارية بموجب هذه الاتفاقية ولم تكن قد اكتملت عند إنهاء الاتفاقية.

واثباتا لما تقدم، قام الموقعان أدناه، المفوضان من قبل حكومتيهما وفق الأصول المرعية، بالتوقيع على هذه الاتفاقية.

حررت في داور عصور في يوم من شهر مناير كارن لين سنة المراكارن لين سنة المراكار المراكارة المراكا

عن حكومة عن حكومة الأمريكية الأمريكية

الملحق رقم الملكية الفكرية

1. التزام عام

يضمن الطرفان توفير حماية كافية وفعالة للملكية الفكرية التي تنشأ أو تتوفر بموجب هذه الاتفاقية فضلا عن ترتيبات التنفيذ ذات الصلة. ويتم تخصيص الحقوق الخاصة بالملكية الفكرية كما يرد في هذا الملحق.

2. النطاق

- أ) ينطبق هذا الملحق على كافة أنشطة التعاون التي تتم بموجب من هذه الاتفاقية، باستثناء ما يتم الاتفاق عليه تحديداً بين الطرفين أو المفوضين منهما.
- ب) لأغراض هذه الاتفاقية، يقصد بالملكية الفكرية الموضوع الوارد في المادة الثانية من اتفاقية إنشاء المنظمة العالمية للملكية الفكرية الصادرة في ستوكهولم في 14 يوليو 1967، وقد تتضمن أي موضو عات أخرى يتفق عليها الطرفان.
- » يضمن كل من الطرفين إمكانية حصول الطرف الآخر على حقوق الملكية الفكرية المحددة وفقا لهذا الملحق، وذلك من خلال عقود أو غير ها من الوسائل القانونية مع المشاركين من جانبه عند الاقتضاء. كما أن هذا الملحق لا يغير أو يخل بأي توزيع للحقوق بين أي طرف ومواطنيه حسبما تحددها القوانين والممارسات المطبقة لدى ذلك الطرف.

د) يتم تسوية أي نزاعات تنشأ عن هذه الاتفاقية بشأن الملكية الفكرية عن طريق المحادثات بين المؤسسات المعنية المشاركة، أو بين الطرفين أو مفوضيهما إذا اقتضى الأمر ذلك. وبموافقة الطرفين يحال النزاع إلى لجنة تحكيم للحصول على حكم ملزم وفقا لقواعد القانون الدولي المعمول بها. وما لم يتفق الطرفان أو مفوضاهما على غير ذلك كتابيا، تطبق قواعد التحكيم المعمول بها في لجنة الأمم المتحدة للقانون التجاري الدولي (الأونسيترال).

الا يؤثر إنهاء هذه الاتفاقية أو انتهاؤها على الحقوق أو الالتزامات التي ينص عليها هذا الملحق.

3. تخصيص الحقوق

- أ) يتمتع كل من الطرفين بالحق في الحصول على ترخيص غير حصري ونهائي ومجاني في كافة الدول للقيام بترجمة المقالات والدراسات والتقارير والكتب العلمية والتقنية الناتجة مباشرة عن التعاون بموجب هذه الاتفاقية ونسخها وتوزيعها على العموم، ويتم ذكر اسم المؤلف على كافة النسخ التي يتم توزيعها عَلَناً من الأعمال التي تتمتع بحقوق التأليف والطبع والتي يتم إعدادها بموجب هذه الفقرة ما لم يرفض المؤلف صراحة ذكر اسمه.
- ب) يتم تخصيص الحقوق الخاصة بكافة أشكال الملكية الفكرية غير تلك الحقوق المذكورة في الفقرة 3-أ أعلاه كالآتي:
- 1 يحصل الباحثون الزائرون على الحقوق والمكافآت والعلاوات والإتاوات وفقا لسياسات المؤسسة المضيفة وبموجب القوانين الوطنية المعمول بها.

.2

- أي ملكية فكرية يستحدثها أشخاص يوظفهم أو يرعاهم أحد الطرفين يموجب أنشطة تعاون غير تلك الواردة في الفقرة 3 (ب) (1) يمتلكها ذلك الطرف. أما الملكية الفكرية التي يستحدثها أشخاص يوظفهم أو يرعاهم الطرفان، فتكون ملكيتها مشتركة من قبل الطرفين. علاوة على ذلك، يتمتع كل من يستحدث ملكية فكرية بالحق في الحصول على مكافآت وعلاوات وإتاوات استغلال الملكية الفكرية وفقا لسياسات المؤسسة التي توظف هذا الشخص أو ترعاه.
- م ما لم يتم الاتفاق على غير ذلك في ترتيبات التنفيذ أو غيرها من الترتيبات، يتمتع كل طرف في إقليمه بالحق في استغلال الملكية الفكرية التي تم استحداثها في إطار الأنشطة التعاونية أو الترخيص بها.
- ₅₎ يتم تحديد حقوق أي من الطرفين خارج إقليمه بالاتفاق المتبادل بين الطرفين مع الأخذ في الاعتبار المساهمات المتعلقة بالطرفين ومشاركيهم في الأنشطة التعاونية ودرجة الالتزام بالحصول على الحماية القانونية والترخيص للملكية الفكرية وغيرها من العوامل المناسبة.
- د) بصرف النظر عما ورد في الفقرة 3(ب)(2)(أ) و(ب) أعلاه، إذا كان باعتقاد أي من الطرفين أن مشروعا محددا من المرجح أن يؤدي إلى إيجاد ملكية فكرية أو أدى بالفعل إلى ذلك، وكانت قوانين الطرف الآخر لا تحمي هذه الملكية الفكرية، يدخل الطرفان على الفور في محادثات حول تحديد الحقوق الخاصة بهذه الملكية الفكرية. وإذا تعذر التوصل إلى اتفاق على ذلك خلال ثلاثة أشهر من تاريخ بدء المحادثات،

يتم إيقاف التعاون في المشروع المعني بناء على طلب أي من الطرفين. ومع ذلك، يستحق منشئو الملكية الفكرية الحصول على مكافآت وعلاوات وإتاوات استغلال الملكية الفكرية المنصوص عليها في الفقرة 3(ب)(2)(أ).

، بالنسبة لأي اختراع يتحقق في ظل أي نشاط تعاوني، يقوم الطرف الذي يوظف المخترعين أو يرعاهم بكشف الاختراع على الفور المطرف الآخر مع أي وثائق ومعلومات ضرورية لتمكين المطرف الآخر من تحديد الحقوق التي قد يستحقها. ويجوز لأي من المطرفين أن يطلب من المطرف الآخر كتابيا بأن يؤجل نشر أو الكشف العام عن هذه الوثائق أو المعلومات بهدف حماية حقوقه في الاختراع. وما لم يتم الاتفاق على غير ذلك كتابيا، لا يمكن أن يزيد هذا التأجيل على ستة (6) أشهر من تاريخ كشف الاختراع من قبل المطرف المخترع إلى المطرف الآخر.

4 المعلومات التجارية السرية

في حالة توفير أو استحداث معلومات بموجب هذه الاتفاقية أشير في الوقت المناسب أنها معلومات تجارية سرية، على كل طرف ومشاركيه حماية هذه المعلومات وفقا للقوانين واللوائح والممارسات الإدارية المعمول بها. ويجوز اعتبار المعلومات تجارية سرية إذا استطاع الشخص الذي يمتلك المعلومات تحقيق منفعة اقتصادية منها أو الحصول على ميزة تنافسية على أولئك الذين لا يمتلكون تلك المعلومات، وأن تلك المعلومات غير المتاحة والمشاعة بشكل عام

للآخرين من مصادر أخرى، وأن مالك المعلومات لم يوفرها سابقا بدون فرض التزام بالمحافظة على سريتها في الوقت المناسب.

الملحق رقم اا التزامات أمنية

1. حماية التكنولوجيا الحساسة

يتفق الطرفان على أنه لا يتم بموجب هذه الاتفاقية توفير أي معلومات أو أجهزة تستوجب الحماية لمصلحة الدفاع الوطني أو العلاقات الخارجية ومصنفة على أنها معلومات وأجهزة سرية وفقا للقوانين واللوائح الوطنية المعمول بها. وفي حالة قيام أحد الطرفين في إطار الأنشطة التعاونية التي تجري بمقتضى هذه الاتفاقية بتحديد معلومات أو أجهزة يكون من المعروف أو من المعتقد أنها تتطلب مثل هذه الحماية، فإنه يقوم على الفور بإحاطة المسؤولين المعنيين لدى الطرف الآخر علماً بذلك، ويتشاور الطرفان لتحديد الإجراءات الأمنية المناسبة التي يتفق عليها الطرفان كتابياً ويتم تطبيقها على هذه المعلومات والمعدات.

2. نقل التكنولوجيا

يكون نقل المعلومات أو الأجهزة غير المصنفة التي تخضع لضوابط الرقابة على الصادرات بين الطرفين وفقا للقوانين واللوائح المعمول بها لدى الطرف الناقل، بما في ذلك قوانين الرقابة على الصادرات للطرف الناقل، ويتم إدراج أحكام مفصلة بشأن منع النقل غير المصرح به لهذه المعلومات أو الأجهزة أو إعادة نقلها في العقود أو ترتيبات التنفيذ إذا رأى أي من الطرفين أن هناك ضرورة لذلك، ويتم وضع علامات خاصة على المعلومات أو الأجهزة التي تخضع للرقابة

على الصادرات لبيان أنها خاضعة للرقابة على الصادرات وتحديد القيود على أي استخدام أو نقل مستقبلي.